
افزایش عمق راهبردی دریایی ایران
امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش 
در یادداشتی حضور ناوگروه نیروی دریایی ارتش در اقیانوس اطلس 

را نشانه افزایش عمق راهبردی دریایی ایران دانست.
به گزارش  روابط عمومی ارتش، متن یادداشت به این شرح 

است:
روز پنجشنبه ناوگروه پرافتخار نیروی دریایی راهبردی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران شامل ناوبندر مکران و ناوشکن تمام ایرانی 
سهند، برای اولین بار بدون پهلوگیری در بنادر، وارد اقیانوس اطلس 
شد تا حضور مقتدرانه خود در پهنه آب های آزاد را مطابق با قوانین 

بین المللی دریایی ادامه دهد.
بود  شده  موفق  گذشته  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش 
ناوگروه های خود را به آب های دوردست از جمله اقیانوس های هند 
و آرام و دریای مدیترانه اعزام کند و حالا توانسته وعده حضور در 
اقیانوس اطلس را با ناوبندر مکران و ناوشکن سهند محقق سازد، 
اقدامی که می توان گفت فصل نوینی برای حضور در آب های آزاد 
اقیانوس  در  دریایی  نیروی  حضور  می شود.  محسوب  دست  دور 
اطلس نتایج و اثرات دیگری نیز دارد که می توان به چند موردآن ها 

به اجمال اشاره کرد.
هزاران  و  آزاد  آب های  در  مقتدرانه  حضور  با  اسلامی  ایران 
با  سهند  ایرانی  بومی  ناوشکن  با  خود  سواحل  از  دورتر  کیلومتر 
بار دیگر یادآوری کرد که قادر به تامین  پشتیبانی ناوبندر مکران 

نیاز های خود و انجام ماموریت های دریایی دشوار است.
علاوه بر این ایران نشان داد که فراتر از حوزه شمال اقیانوس 
هند و خلیج عدن توانمندی صیانت از امنیت اقتصاد دریایی را دارد.
در آب های دوردست  پرقدرت خود  با حضور  ایران  همچنین 
دیپلماسی سیاسی کشور،  تقویت  به  توانست ضمن کمک  خواهد 
موجب تعامل وتبادل دانش و اطلاعات میان نیرو های دریایی جهان 

شود.
با  ماموریت ها  این  در  افسران جوان کشورمان  دیگر  از سوی 
حوزه  ارزنده  تجارب  به  اقیانوس ها  در  طولانی  ماندگاری  تمرین 

دریایی در دوردست ها نیز بیشتر دست می یابند.
در مجموع می توان گفت حضور نیروی دریایی راهبردی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در فاصله هزاران کیلومتر دورتر از سواحلش، 
عمق راهبردی ایران عزیزمان را افزایش داده و نهایتا عزت آفرینی 
بیشتر را برای کشورعزیزمان به ارمغان آورد. با این حال همچون 
همیشه تاکید داریم که چنین اقدامات و ماموریت هایی نه تنها برای 
هیچ کشوری تهدید محسوب نمی شود بلکه می تواند در چارچوب 
پیمان های مختلف برای حفظ امنیت کشور ها، سودمند و در جهت 
دریایی  نجات  عملیات های  افزایش  و  دریایی  تروریسم  با  مبارزه 
و  استعماری  سوابق  با  خود  که  کشور ها  برخی  اینکه  آید.  کار  به 
حضور های بی ثمر در مناطق دیگر باعث افزایش تنش و رقابت های 
اظهار  جدید  عرصه  این  در  ایران  حضور  از  می شوند،  تسلیحاتی 
نگرانی می کنند، نشان از درستی تصمیم ارتش سربلند و مجموعه 
بزرگ و قدرتمند نیرو های مسلح جمهوری اسلامی ایران در حضور 
قانونی در آب های آزاد و ارسال پیام صلح و دوستی نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران دارد.

 تلفات کم سابقه طالبان 
در عملیات های نظامیان افغان

بیش از دویست و هشتاد عضو طالبان در عملیات شبانه روز 
گذشته نظامیان افغان کشته یا زخمی شدند.

وزارت دفاع افغانستان دیروز اعلام کرد: در عملیات شبانه روز 
گذشته نظامیان افغان در استان های لغمان، پکتیا، وردک، ارزگان، 
نیمروز، بادغیس، سرپل و هلمند صد و هشتاد و یک نفر از طالبان 
کشته و صد و دو نفر ازدآن ها زخمی شدند، همچنین یک فرماندار 
هرات  استان  در  افغان  نظامیان  عملیات  در  طالبان  خوانده  خود 

افغانستان کشته شد.
مناطق مختلف  و طالبان در  افغان  نظامیان  میان  درگیری ها 
افغانستان به ویژه استان های شمالی این کشور به اوج خود رسیده 

است.
رئیس شورای استانی قندوز دیروز اعلام کرد: بازار شهرستان 
»علی آباد« استان قندوز در حمله طالبان به تصرف شبه نظامیان 

این گروه افتاد.
وی افزود: در این درگیری پانزده نظامی افغان کشته و شماری 
از آن ها زخمی شدند، هنوز مسئولان امنیتی قندوز درباره تلفات 

سنگین نظامیان افغان در شهرستان علی آباد چیزی نگفته اند.
از سوی دیگر وزارت کشور افغانستان نیز اعلام کرد: نیرو های 
پلیس افغان طی عملیاتی در استان لوگر نزدیک به هفت تن مواد 

منفجره را کشف و ضبط کردند.
وزارت کشور افزود: این عملیات در حومه شهر »پل علم« مرکز 
استان لوگر اجرا شد که در آن شش هزار و هشتصد کیلوگرم مواد 
منفجره به دست نظامیان افغان افتاد، تروریست ها قصد داشتند از 
این محموله بزرگ مواد منفجره برای ساخت مین و اجرای حملات 

تروریستی استفاده کنند.

ایران: مکان ادعایی فاکس نیوز در جاجرود، 
لوکیشن »نون خ« است

فعالیت های  درباره  نیوز  فاکس  خبری  شبکه  ادعای  به  ایران 
مشکوک در جاجرود توضیح داد. 

شبکه خبری فاکس نیوز چندی پیش در گزارشی مدعی شد 
که به تصاویر جدید ماهواره ای دست یافته که حاکی از فعالیت های 
نزدیکی  در  سنجریان  سایت  اطراف  در  عادی  غیر  و  مشکوک 

جاجرود بوده است.
دفتر  مطبوعاتی  رایزن  ناظمی«  »شاهرخ  همین خصوص  در 
نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل در نیویورک در 
گزارشی  نیوز  فاکس  پیش  روز  »چند  نوشت:  باره  این  در  توئیتی 
اختصاصی همراه با تصاویر ماهواره ای در خصوص تحولاتی مشکوک 
اصل،  در  اما  کرد،  منتشر  در جاجرود  اطراف سایت سنجریان  در 
تصاویر مربوط به خودروها و تجهیزات لوکیشن فیلمبرداری سریال 

»نون خ« و عوامل آن بوده است!«
ایران: مکان ادعایی فاکس نیوز، محل لوکیشن »نون خ« بوده 

است
فاکس نیوز در این گزارش مدعی شده بود که به تصاویر جدید 
ماهواره ای دست پیدا کرده که نشان می دهد فعالیت های مشکوک 
و غیرعادی در اطراف سایت سنجریان در نزدیکی جاجرود در حال 

انجام است.
در ادامه این گزارش ادعایی آمده است: این تصاویر ماهواره ای 
که از سوی شرکت مکسار ارائه شده و در آزمایشگاه اینتل لب مورد 
تحلیل قرار گرفته، نشان می دهد که از ۱۵ اکتبر سال ۲۰۲۰، تعداد 
۱۸ خودرو در این سایت حضور دارند و در این سایت حفاری انجام 

و یک جاده دسترسی جدید به این سایت ساخته شده است.
جزییاتی درباره معدن سریال نون خ 

در سریال نون خ یکی از لوکیشت های اصلی معدن طلایی بود 
که در زمین های نورالدین خانزاده کشف شده بود. تهیه کنندگان 
نون خ تلاش کرده بودند که این معدن طلا واقعی باشد و تصمیم 

به ساخت یک معدن گرفته بودند. 
تهیه کننده سریال در این باره چندی پیش توضیح داد: »در 
پروژه  ساخت معدن بیش از سیصد متر زمین به عمق دو و نیم متر 
حفر شد. کانال کشی و مسقف شد .. ایزوگام شد .. و دو لایه سقف 
 .. بماند  امان  باران و سرمای زمستان در  از  تا  برایش ساخته شد 
مرحله های بعد زه کشی و لامپ کشی معدن بود .. و سپس طراحی 
یک  استانداردهای  به  فضا  آن  کردن  نزدیک  و  آن  داخلی  فضای 
معدن واقعی با کمک نور و رنگ و حجم سازی با چوب و گیاهان 
خودرو ...« سریال پربییننده »نون خ« در تعطیلات نوروز امسال از 

تلویزیون پخش شد.

رئیس جمهور با ابراز امیدواری درباره ورود دو واکسن داخلی کرونا به بازار 
درطی روز های آینده گفت: دولت تأمین اعتبار پیش خرید واکسن های داخلی 

کرونا را پیگیری می کند و اقدامات لازم در دست اجراست.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری؛ دویست و سی و دومین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز یکشنبه به ریاست رئیس جمهور 

برگزار شد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در آغاز این جلسه با اشاره به 
مطالب غیر واقعی و کذب مطرح شده در مباحث و مناظرات انتخاباتی، تصریح 
کرونا،  و  اقتصادی  تحریم  با  نبرد  در  دولت  آشکار  دستاورد های  انکار  کرد: 
راهبرد مخالفان ایران است و این نه تنها ظلم به کلیت نظام و کشور بلکه ظلم 

به مردم و رای قاطع اکثریت جامعه است.
رئیس جمهور افزود: در زمانی که همه را به مشارکت در انتخابات دعوت 
می کنیم، نیاید به رای و دستاورد رای مردم توهین کرد. این وظیفه ملی همه 
مسئولان است که با بیان دستاورد های بزرگ در دوران فشار حداکثری دشمنان و 

تحمیل جنگ اقتصادی، از کارنامه مقاومت افتخار آمیز خود دفاع کنند.
آقای روحانی تاکید کرد: دولت تدبیر و امید هم در بیان افتخارات و دستاورد ها 
و نتایج فعالیت ها و پاسخگویی و هم در عذرخواهی از نواقص اش لکنت زبان ندارد و 

با شجاعت پاسخگوی عملکرد خود خواهد بود.
رییس جمهور با بیان این نکته که همه مسئولان در دولت در سطوح مختلف 
موظف به پاسخگویی درخصوص ابهامات و اتهاماتی هستند که به عملکرد دولت 
ایراد شده است، گفت: دولت با تکیه بر روشنگری و شفافیت به عنوان یک اصل 

پذیرفته شده در حکمرانی موفق بی پرده و صریح، شفاف و صادقانه با مردم سخن 
گفته و خواهد گفت و نباید اجازه دهیم نسبت های ناروا و کذب بی پاسخ بماند.

در این جلسه، وزیر جهاد کشاورزی گزارشی از وضعیت تولید و عرضه گوشت 
و مرغ در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۰ ارائه کرد و گفت: برغم مشکلات موجود میزان 
تولید گوشت قرمز و مرغ در کشور در شرایط مطلوبی قرار دارد و محدودیتی از 
نظر تامین نیاز بازار وجود ندارد و با تمهیدات اندیشیده شده مشکلی در تامین 

نهاده های دامی در سال جاری نخواهیم داشت.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: با اقدامات دولت علی رغم تحریم حداکثری در 
سال های ۹۸ و ۹۹ اتکاء کشور به تولید داخلی در مراحل پیشین فرایند به حد 

خودکفایی نزدیک شده است.
رئیس جمهور در این زمینه تاکید کرد: برنامه ریزی برای اتصال و ایجاد ارتباط 
پایدار بین حلقه های مختلف زنجیره گوشت و مرغ از ابتدای زنجیره تا انتهای 
زنجیره و واحد های عرضه، جهت کنترل و کاهش قیمت و تنظیم بازار باید در 

دستور کار قرار گرفته و با جدیت پیگیری شود.
آقای روحانی تصریح کرد: گرچه تحریم های ظالمانه علیه کشور، دسترسی 
ما به ارز و نهاده های تولید را سخت تر کرده است، اما بانک مرکزی با تلاش فراوان 
ارز مورد نیاز را تهیه کرده و در اختیار واردکنندگان نهاده های دامی قرار می دهد.

رئیس جمهور افزود: در سال جاری، یکی از سیاست های دولت این است که 
زنجیره های بزرگ تولیدکننده و تشکل ها در واردات نهاده متعهد هستند تا نهاده 
مورد نظر خود را با کیفیت مناسب تهیه و توزیع آن را با زمان بندی مورد نیاز توزیع 

کنند. با این اقدام شاهد ثبات پایدار در بازار گوشت و مرغ خواهیم بود.
در این جلسه همچنین موضوع تامین اعتبار پیش خرید واکسن های داخلی 

کرونا مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
آقای روحانی با اشاره به موفقیت ها خوب در مسیر تولید واکسن داخلی و 
امیدواری به فراهم شدن زمینه ورود دو نوع واکسن داخلی به بازار طی روز های 
آینده اظهار داشت: تدابیر و حمایت های دولت از واکسن داخلی، برنامه ریزی واقع 
بینانه و هماهنگی بین بخشی در مسیر درستی قرار داشته و مسیر تامین و تولید 
واکسن و واکسیناسیون ریل گذاری شده است و در این راستا تأمین اعتبار پیش 
خرید واکسن های داخلی بیماری کرونا توسط دولت پیگیری و اقدامات لازم در 

حال انجام است.

ریاست  نامزد های  بورسی  اظهارات  برخی  به  دارایی  و  اقتصاد  امور  وزیر 
جمهوری پاسخ داد و توضیحاتی را درمورد آنچه در دو سال گذشته بر بازار سرمایه 

گذشت را ارائه کرد.
فرهاد دژپسند در جمع خبرنگاران با اشاره به مناظره های ریاست جمهوری 
گفت: کاندیدا های محترم به دلیل فشار زیاد جلسه اطلاعاتی را مطرح کردند که 
نادرست است. سخنانی از سوی فردی مطرح شد که عضو شورای عالی بورس 
است و اگر عضوی از این شورا دیدگاهی برای بهبود شرایط بازار دارد بهتر است 

در شورا مطرح کند.
وی درمورد نامه رئیس سابق بانک مرکزی درمورد هشدار رشد بازار سرمایه 
گفت: دو بحث وجود دارد، نخست آنکه بازار سرمایه را نسبت به بازار های موازی 
دیگر ارجح بدانیم. از آنجایی که بازار سرمایه، سرمایه های خرد را به اشتغال و 

توسعه تبدیل می کند، نرجیح می دهیم این اتفاق رخ دهد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی ادامه داد: نکته دوم این است که من از نیمه دوم 
اردیبهشت ماه یا اوایل خردادماه که صعود بازار شدت گرفت به سه عنصر مطالعه، 
مشاوره و معامله تاکید کردم که حتی به مردم توصیه کردم که دارایی خود را برای 
ورود به بازار سرمایه نفروشند. از سوی دیگر بازار سرمایه یک بازار ریسکی است و 

سهامداران این بازار باید بدانند که افت و خیز بسیاری دارد.
دژپسند تاکید کرد: ما به عنوان متولی و یکی از اعضای شورای عالی بورس 
از بهمن ماه سال ۱۳۹۸ تدابیری را برای مدیریت شرایط بازار سرمایه اتخاذ کردیم. 
در واقع به جای این که دل سهامداران را خالی کنیم سعی کردیم تدابیری به کار 
ببریم که به بازار کمک می کند. برای مثال از سازمان مالیاتی خواستیم که گذشته 
شرکت هایی که می خواهند وارد بازار سرمایه شوند را از نظر مالیاتی تسهیل کنند. 
همچنین به شرکت ها اعلام کردیم که برای افزایش سرمایه از مزایایی برخوردار 

هستند و سعی کردیم شناوری بنگاه ها افزایش پیدا کند.
وی با تاکید بر این که مصوبات گوناگونی برای پوشش تقاضا در بازار به کار 
گرفته شد، اظهار کرد: در واقع نمی خواستیم این فرآیند از طریق سرکوب بازار 

باشد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی ادامه داد: اعلام می شود که من با دامنه نوسان 
مثبت و منفی دو مخالفت کردم در حالی که من با تکیه بر مشورت شورا در این 
مورد اظهارنظر کردم. از سوی دیگر مصوبه باید ۷۲ ساعت قبل از اجرا ابلاغ شود، 

اما این مصوبه آخر وقت چهارشنبه ابلاغ شد و قرار بود شنبه اجرایی شود.
دژپسند با بیان این که سال ۱۳۹۹ نرخ بهره بین بانکی کاهش پیدا کرد، 
اضافه کرد: این موضوع باعث افزایش مراجعه به بازار سرمایه شد در همه دنیا بازار 
دارایی ها از نرخ بهره علامت می گیرد. برخی می گویند، چون نرخ بهره بین بانکی 

پایین آمد دولت باید اوراق عرضه را منتشر و نقدینگی را جذب می کرد.
وی ادامه داد: این در حالی است که اوراق دولت کارکرد جمع نقدینگی را 
ندارد، زیرا دوباره به گردش بر خواهد آمد، در واقع اوراق ناظر بر سیاست پولی به 

نام ابزار پولی است که نقدینگی را ایجاد می کند.
انتشار اوراق در دولت به موجب قانون است

وزیر امور اقتصاد و دارایی با تاکید بر این که انتشار اوراق در دولت به موجب 
قانون صورت می گیرد، اظهار کرد: قبل از این که نرخ بهره بین بانکی افزایش پیدا 

کند این کار را انجام دادیم. زمانی که نرخ بهره بین بانکی بالا رفت فروش اوراق 
به مرور کم شد.

دولت چقدر اوراق فروخت؟
دژپسند در ادامه در مورد میزان فروش اوراق در بازار سرمایه توسط دولت 
توضیح داد: سهم اوراق در بودجه سال ۱۳۹۹، ۲۱۳ هزار میلیارد تومان بود که در 
اصلاح بودجه برای ۱۲۵ هزار میلیارد تومان مجوز گرفتیم و متناسب با زمان بندی 
عرضه کردیم. اوراق کمتر خریدار حقیقی دارد و سهام در آن زمان محل رجوع 
سرمایه گذاران حقیقی بود. متاسفانه برخی کاندیدا ها در زمان ارائه ی اطلاعات 

گرفتار جریان سیاسی شده و از حقیقت غافل می شوند.
افزایش نرخ سود سپرده ها باعث ریزش بورس شد

وی با بیان این که یکی از عوامل تعیین کننده افزایش نرخ بهره بانکی بود که 
باعث ریزش شد، اضافه کرد: سود سپرده یکساله از ۱۵ درصد به ۱۶ درصد افزایش 
پیدا کرد و برای سود دو ساله نیز نرخ ۱۸ درصد تعیین شد. در آن زمان رئیس 
کل بانک مرکزی گفت برای سود سپرده مصوبه می گیریم، اما اعلام نمی کنیم، در 

حالی که اعلام کردند.
ریزش بورس به دلیل اختلاف نظر وزیر اقتصاد و وزیر نفت نبود

وزیر امور اقتصاد و دارایی در ادامه با بیان این که برخی ریزش بازار سرمایه را 
به اختلاف من با وزیر نفت نسبت می دهند توضیح داد: این اختلاف بین دو وزیر یا 
دو وزارتخانه نبود بلکه اختلاف بین سازمان خصوصی سازی و شرکت ملی پالایش 
و پخش بر سر این بود که چه کسی متولی صندوق باشد در آن زمان من با وزیر 

نفت صحبت کردم و این مساله طی چهار ساعت حل شد.
دژپسند ادامه داد: زمانی که روند ریزشی بازار ادامه پیدا کرد باید تدابیری را 
برای افزایش تقاضا اتخاذ می کردیم. یکی از این تدابیر قانونی بود که از سال ۱۳۹۴ 
اجرایی نشده بود منظورم همان تزریق یک درصد از صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه است. البته در اجرای آن مقاوت شد و در ابتدا گفتند که منابع 
ریالی صندوق تزریق می شود. اگر واقعا منابع ریالی بود چرا نزدیک انتخابات گفتند 
که ۲۰۰ میلیون دلار را به ریال تبدیل می کنیم؟وی تصریح کرد: در واقع زمانی 
که بازار به این منابع نیاز داشت اجرایی نشد به همین دلیل ما در شورای عالی 
بورس مصوباتی را اجرایی کردیم از جمله این که بخشی از کارمزد کارگزاران و 
همچنین کارمزد سازمان بورس به صندوق تثبیت بازار تزریق شد. سال ۱۳۹۹ 
حدود ۱۹۰۰ میلیارد تومان انتقال کارمزد سازمان بورس به صندوق تثبیت صورت 
گرفت. همچنین ۵۳۰ شرکت دارای بازارگردان شدند فروش اختیاری اوراق تبعی 
صورت گرفت و غیره. این اقدامات باعث شد شاخص کل بورس از زیر یک میلیون 
و۲۰۰ هزار واحد به یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد برسد. اما دوباره جو منفی شد 

و شاخص به یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد رسید.
دلیل تغییر ۳ باره سازمان بورس

وزیر امور اقتصاد و دارایی با تاکید بر این که همه اتفاقات دست وزارت اقتصاد 
نیست، گفت: مقاومتی در مقابل بهبود بازار سرمایه صورت گرفت. اعلام می شود 
که طی یکسال رئیس سازمان بورس برای سه مرتبه تغییر کرد این که کسی که 
عضو شورای عالی بورس است چنین حرفی بزند بیشتر مانند طنز است. در جلسات 
بهمن ماه سال ۱۳۹۸ که برای جلوگیری از رشد سریع بازار انجام می شد آقای 

محمدی گفتند که شرکت هایی که تعهد شناوری دارند را مجبور به انجام کنیم و 
اگر انجام ندادند تنبیه شوند.

دژپسند ادامه داد: در این مورد بین آقای محمدی و آقای همتی اختلاف نظر 
ایجاد شد و آقای محمدی ترجیح دادند که از سازمان بروند بعد از آن آقای قالیباف 
به عنوان رئیس انتخاب شدند که از نظر همگان آدم مناسبی بودند. آقای قالیباف 
ایده و طرح های بسیاری داشت، اما فشار محیط به او وارد شد و افرادی که باید با او 
همکاری می کردند نکردند و ایشان هم هم ترجیح دادند بروند حتی دو بار استعفا 
کردند که من با دفعه نخست مخالفت کردم. جایگزین آقای قالیباف، آقای دهقان 

شد که آقای اجرایی و پردیده است.
توضیح وزیر در مورد تامین مالی ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی دولت از بودجه

وی در ادامه در مورد این که گفته می شود دولت از بازار سرمایه ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان تامین مالی کرده است، توضیح داد: به طور کلی دولت ۲۱۳ هزار 
میلیارد تومان اوراق فروخت که برخی از این تهاتر با طلب های جاری بود. از این 
میزان ۱۲۵ هزار میلیارد تومان نقد شد که از این میزان ۶۱ هزار میلیارد تومان 
در بازار سرمایه تامین مالی شد و بقیه تامین مالی در بازار پول صورت گرفت. در 
واقع ۱۲۵ هزار میلیارد تومان در بازار سرمایه حراج گذاشته شد و حراج با تامین 
مالی فرق دارد.دژپسند ادامه داد: دولت در سال ۱۳۹۹، ۳۵ هزار میلیارد تومان 
از واگذاری سهام درآمد داشت که از این ۳۵ هزار میلیارد تومان،۳۳ هزار میلیارد 
تومان با ۶۱ هزار میلیارد تومان مذکور جمعا ۹۵ هزار میلیارد تومان می شود نه 
۳۰۰ هزار میلیارد تومان. از سوی دیگر گفته می شود این دارایی از جیب مردم 

برداشته شد که این طور نیست بلکه اوراق فروخته شد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی ادامه داد: این روند در سال ۱۴۰۰ نیز وجود دارد 
و باید اوراق بفروشند در واقع دولت امسال هم باید ۹۵ هزار میلیارد سهام برای 
بودجه بفروشد که برای این که این کار آسیبی به بازار وارد نکند به صورت بلوکی 

بفروش گذاشته می شود.
وی با تاکید بر اینکه وزارت اقتصاد از بانک مرکزی بازی نخورده است، اظهار 

کرد: ما برای ثبات و آرامش در بازار سرمایه، نظرات را به کف بازار نمی کشاندیم.
دژپسند در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه با توجه به اینکه هیچ نهادی 
ریزش بازار سرمایه را گردن نمی گیرد، پس دلیل اصلی این ریزش چیست، گفت: 
یک سری عوامل اقتصادی از جمله نرخ بهره بین بانکی، عدم پوشش تقاضا برای 
عرضه، حباب برخی سهم ها و... در ریزش دخیل بودند و برخی بحث ها به دلیل 
فضای روانی و خالی کردن دل سهام داران بود. در تیرماه سال ۱۳۹۹ برخی هشدار 
می دادند که وضعیت اقتصاد منفی و وضعیت شاخص مثبت است. ما اعلام کردیم 
بنگاه های بورسی، بنگاه های منتخب هستند و زمانی که گزارش های ۶ و ۹ ماهه 

شرکت ها اعلام شد، این ادعا نیز ثابت شد.
وی ادامه داد: این مباحث حقیقی ترسون و حقوقی کشون بود. البته در 
سازمان بورس و بازار سرمایه نیز مشکلاتی از قبیل اختلال در هسته معاملات، 

مقررات زیاد و. وجود داشت.
ایا بورس واقعا سپر  وزیر اقتصاد در پاسخ به سوال دیگری درمورد اینکه 
تورم شد نیز گفت: بله، اگر نقدینگی به سمت بازار های دیگر می رفت به شدت به 

شاخص خرده فروشی دامن زده میشد.

تأمین اعتبار پیش خرید واکسن های داخلی کرونا

واکنش دژپسند به اظهارات همتی
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فرمانده کل ارتش: 

انتخابات 
فرصت 
مناسبی 
برای حل 
مشکلات 
کشور و 
مردم است

و  فرماندهان  همایش  در  ارتش  کل  فرمانده 
مسئولان ارشد ارتش جمهوری اسلامی ایران، در 
آستانه انتخابات ۱۴۰۰ تاکید کرد: انتخابات فرصت 

مناسبی برای حل مشکلات کشور و مردم است.
امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده 
همایش  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  کل 
آستانه  در  ارتش  ارشد  مسئولان  و  فرماندهان 
و  صوتی  ارتباط  صورت  به  که   ۱۴۰۰ انتخابات 
تصویری با یگان های عمده ارتش در سراسر کشور 
برگزار شد، گفت: انتخابات حق طبیعی مردم است 
و مردم در قبال این حق مسئولیت دارند و باید از 
حق طبیعی خود استفاده و به مسئولیت خود عمل 

کنند.
میزان  کرد:  نشان  خاطر  ارتش  کل  فرمانده 
مشارکت در انتخابات، نشان دهنده سطح آگاهی 

و بصیرت مردم است و با میزان احساس مسئولیت 
ملت نسبت به سرنوشت خودشان رابطه مستقیم 

دارد.
سرلشکر موسوی با بیان اینکه انتخابات موجب 
یأس هرچه بیشتر دشمن می شود و پیام روشن و 
مهمی برای دشمنان دارد، تصریح کرد: از مدت ها 
پیش دشمنان با توطئه های رسانه ای تلاش کردند 
مردم را نسبت به آینده ناامید کنند و القا کنند که 
حضور یا عدم حضور مردم در انتخابات هیچ تأثیری 
انقلابی  و  بصیر  مردم  اما  ندارد،  در سرنوشت شان 
ایران اسلامی با حضور پرشور در انتخابات، تو دهنی 
خواهند  ثابت  و  زد  خواهند  دشمنان  به  محکمی 
کرد که حافظ آرمان شهدایی که خونشان را هدیه 
کردند، جانبازانی که سلامتی خود را نثار آن کردند و 
ایثارگرانی که از هیچ کوششی دریغ نکردند؛ هستند.

وی انتخابات پرشور را موجب امنیت، اقتدار، 
ایران دانست  اعتلا و سربلندی جمهوری اسلامی 
و گفت: انتخابات پرشور همانند سپری مستحکم، 
کشور را در برابر توطئه های دشمن مصون می سازد 
اعتلای  و  نظام  نرم  تقویت قدرت  برای  و فرصتی 

موقعیت کشور در منطقه است.
فرمانده کل ارتش همچنین با تأکید بر اینکه 
انتخابات، فرصتی برای مشارکت مردم در سرنوشت 
کشور و حل مشکلات مردم است افزود: مشکلات 
فقط با مشارکت حداکثری و انتخاب آگاهانه حل 
خواهد شد.امیر موسوی همچنین افزایش مقبولیت 
کاهش  ایران،  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام 
رفع  و  کاهش  در  مثبت  اثر  خارجی،  تهدید های 
اقتصادی  مبادلات  برای  اراده  افزایش  و  تحریم ها 
پیامد های  جمله  از  را  خارجی  گذاری  سرمایه  و 

انتخابات در بعُد خارجی دانست.
فرمانده کل ارتش در بخش دیگری از سخنان 
خود، به تشریح انتظارات از فرماندهان، کارکنان و 
گفت:  و  پرداخت  انتخابات  در  ارتش  خانواده های 
فرماندهان بستر لازم را برای حضور همگانی، پرشور، 
شرایط  واجدان  تمامی  هوشمندانه ی  و  آگاهانه 

خانواده بزرگ ارتش در انتخابات فراهم کنند.
با  فرماندهان  است،  لازم  اینکه  بیان  با  وی 
انقلاب  برجسته سازی دستاورد های خرد و کلان 
و  منطقه ای  داخلی،  مختلف  سطوح  در  اسلامی 
کرد:  خاطرنشان  کنند،  آفرینی  امید  بین المللی 
همه ما بایستی با شناخت شرایط و اوضاع داخلی، 
منطقه ای و بین المللی نیاز ها و مسائل اساسی کشور، 
معیار ها و شاخص های فرد اصلح و دولت در تراز 

انقلاب را دقیق و عمیق بشناسیم و بشناسانیم.

رحمان سعادت اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه سمنان: 
کاهش قدرت خرید مردم به بیش از یک سوم و فاصله گرفتن شدید از قدرت 
خریدی که مردم در سال ۹۰ داشتند نشان می دهد در یک دهه گذشته مردم 
به شدت تحت تاثیر ناملایمات اقتصادی بوده اند که قدرت خرید آنها را از سال 

۹۰ نیز به شدت پایین تر آورده است. 
بعضی  ماجراجویی  و  برجام  و  خارجی  های  تحریم  دیگر  سوی  از 
که  انتخابات  عرصه  در  تاثیرگذار  سیاسی  افراد  یا  و  سیاستمداران  از 
و  دهند  می  ربط  داخلی  مسائل  به  را  ایران  اقتصاد  اصلی  مشکلات 
اقتصاد  روی  بر  آمریکا  المللی  بین  های  تحریم  شدید  تاثیرات  از 
مسوولین  از  برخی  نگاه  که  شده  موجب  نیستند  قائل  درصدی  ایران 

همچنان  موضوع  این  و  شود  بسته  کشور  اقتصادی  های  واقعیت  به 
کند. وارد  مردم  به  متعددی  فشارهای 

نوع  تردید در کشور ما سخنان مقامات در مساله رفع تحریم ها و  بی 
نگاه کشورهای غربی بخصوص آمریکاییها بسیار تاثیر گذار است، ضمن اینکه 
در  آن  پیامدهای  و  تبعات  و  ها  تحریم  برای  سهمی  که  هایی  ماجراجویی 
اقتصاد ایجاد کرده قائل نیستند روز به روز دامنه تنگ شدن فشارهای بین 
المللی و تنگ شدن دایره فشارهای اقتصادی بر معیشت مردم را تنگ تر کرده 
است، هر چند برخی از تداوم تحریم ها سودهای کلانی به جیب می زنند، 
اما مشکلات مردم نه تنها به قوت خود باقی است، بلکه دامنه مشکلات روز 

به روز افزایش می یابد.

 به هر حال هر گونه تنش در فضای بین المللی و تشنج در ارتباطات 
خارجی به ضرر منافع اقتصادی و تامین معیشت مردم است، از این رو امید 
می رود با واقع بینی نسبت به اهمیت مساله تحریم ها، این موضوع بیشترین 
تاثیرات را در نگرش هایی به نفع برداشتن تحریمها بردارد و دست عده ای از 

کاسبان تحریم را از اقتصاد ایران کوتاه کند.
منطقه،  سیاسی  فضای  چومن  موضوعاتی  تحریم ها،  از  بعد  تردید  بی   
سیاست های غلط اقتصادی دولتها و بهره وری پایین اقتصادی از جمله عوامل 
ایران است که در صورت حل نشدن فشارهای  اقتصاد  بر  تاثیر گذار و موثر 
زیادی بر معیشت مردم وارد می کند و آنها را در تامین حداقل های زندگی 

دچار مشکلات عدیده ای می کند.

سری  کرونا  به  مربوط  مقالات  به  روزنامه نگار:  داننده-  مصطفی 
انتخابات ریاست جمهوری، مناظره های  زدم. در هیچ کدام نیامده بود که 
فوتبال،  جهانی  جام  مقدماتی  مسابقات  و  والیبال  جهانی  لیگ  نامزدها، 
که  رسیده اند  باور  این  به  مردم  از  بخشی  گویا  اما  هستند!   کرونا  درمان 
دیگر  همین  خاطر  به  و  می کنند  عمل  واکسن  مثل  ذکر،  فوق  پدیده های 

نمی زنند. ماسک 
شمال و جنوب شهر هم ندارد. مشاهده های عینی نگارنده نشان می دهد 
ماسک  از  دیگر  که  گرفته اند  تصمیم  جدی  صورت  به  مردم  از  بخشی  که 

استفاده نکنند.
برخی  است هنوز  تمام شده  واکسیناسیون عمومی  در کشورهایی که   
با  عده ای  ایران،  در  اما  بیایند  خیابان ها  به  ماسک  بدون  می ترسند  مردم  از 
سینه ای ستبر به کف خیابان می آیند و برای کرونا کُری می خوانند. وقتی از 
آنها می پرسی که چرا ماسک نزدی هم می گویند:» خوشگل ها، سیگاری ها، 

ورزشکارها، جنوب شهری ها، شمال شهری، میوه فروش ها و ... نمی گیرند.«
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وقتی حکومت، قوانین کرونایی را آسان می گیرد، مردم هم فکر می کنند 
که دیگر این ویروس زبان نفهم به پایان خود رسیده است و دیگر می توانند با 

خیال راحت به زندگی عادی خود برگردند.
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری که انگار نه انگار، کرونایی هست و 
بعد از پیروزی باید با آن دست و پنجه نرم کنند. هیچکدام در این مدت به 
برنامه مشخص خود در مورد کرونا اشاره نکرده اند. البته دادن وعده کلی که 

اگر من به قدرت برسم، همه را واکسن می زنم، برنامه نیست و شعار است.
وزیر محترم بهداشت هم که هر چند وقت یک بار پشت تریبون می رود 
ایران  الگو شدن  از   و  می دهد  دیگر  کشورهای  به  واکسن  صادرات  وعده  و 
که  شده ایم  الگو  ما  چگونه  حالا  می گوید.  کرونا  با  مبارزه  در  جهانیان  برای 

وضعیت مان این است، خدا می داند.
حال  میر  و  مرگ  آمار  الاکلنگ  با  گویا  و  گرفته ایم  را شوخی  کرونا  ما 
می کنیم. واقعا با این شیوه آسان گیر و سهل انگاری، حالا حالاها درگیر کرونا 

هستیم و باید با او عکس یادگاری بگیریم.
بیفتد که کرونایی  یادشان  دوباره  انتخابات، مسئولان  پایان  با  امیدوارم 
هم هست و اگر شرایط به همین منوال باشد باید آغوش خود را برای موج 

پنجم کرونا باز کنیم.
مردم اگر به ماسک نزدن عادت کنند، سخت است دوباره آنها را با ماسک 
نبودن  خالی  و  کرونا  بحران  به  دوباره  سلام  یعنی  نزدن  ماسک  داد.  آشتی 

تخت ها و افزایش مرگ و میر، هم وطنان عزیزمان.
ماسک زدن تا پایان واکسیناسیون عمومی در کشور اجباری است. پلیس 
می تواند با کسانی که ماسک نمی زنند برخورد کند. آنها با جان مردم بازی 
می کنند. درست مثل اشراری که با قمه و قداره به خیابان می آیند و ایجاد 

وحشت می کنند.
مردم از نیروی انتظامی انتظار دارند همانگونه که با اراذل و اوباش برخورد 
می کنند با کسانی که ماسک نمی زنند و جان دیگران را به خطر می اندازند، 

برخورد کنند.

کاهش قدرت خرید مردم نتیجه ماجراجویی برخی از مسوولین است
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